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Конституции государств Ближнего и Среднего Востока, Пер. 

под ред. Левин И. Д. (Сост.), Москва, Издательство Иностр. лит., 1956, Маршал Баграмян, 
Сборник документов и материалов, Составители А. О. Арутюнян и др., Ответственные 

редакторы Г. А. Аветисян и А. А. Фелекян, Ереван, Издательство “Гитутюн” НАН РА, 

1997. 
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АКОПЯН АСТХИК АМАЯКОВНА 

 

ИРАНСКАЯ АРМЯНСКАЯ ОБЩИНА В 1921-1945 ГГ. 

 

Диссертация на соискание ученой степени кандидата исторических наук по 

специальности 07.00.01 “История Армении” 

 

Защита состоится 19-го апреля 2019 г., в 1400 на заседании 

специализированного совета по Истории Армении 004 ВАК РА при Институте 

истории Национальной Академии Наук РА (0019, Ереван, пр. Маршала Баграмяна 

24/4). 

 

 

РЕЗЮМЕ 

 

Диссертация посвящена исследованию истории иранской армянской общины 

1921-1945 годов, не нашедшей своего полного освещения в армянской 

историографии. Диссертация состоит из введения, трех глав, заключения, списка 

использованных источников и литературы. 

Во введении обоснована актуальность темы, представлены цели и задачи 

диссертации, научная новизна исследований, хронологические рамки, анализ 

первоисточников и существующей научной литературы, относящихся к проблеме. 

Первая глава диссертации: “Состав иранской армянской общины и 

социально-экономическое положение 1921-1945гг.”, состоит из двух параграфов. 

В первой главе мы исследовали демографические сдвиги в иранской армянской 

общине за изучаемый период, а также рассмотрели размещение армян в различных 

поселениях Ирана. Обстоятельно представили социально-экономическое положение 

иранских армян и дали четкое описание их занятости в городах и селах Ирана. 

Вторая глава диссертации: “Епархии иранской армянской общины, 

правовой статус и общественно-политическая жизнь в 1921-1945 гг.” состоит из 

трех параграфов. В данной главе мы осветили деятельность трех иранских 

армянских епархий и проанализировали вопрос о правовом статусе общины в целом. 

Здесь мы показали большую роль иранских армянских общественных организаций в 

жизни общины и эффективность процесса установленных отношений с Советской 

Арменией. Провели объективное и всестороннее исследование истории 

действующих в 1921-1945 гг. в Иране армянских политических партий (Армянский 

революционный Дашнакцутюн, Социал-демократическая партия “Гнчак”, 

Либеральная партия Рамкавар), отдельно анализируя деятельность каждого из них, а 

также представили Народную партию Ирана (“Хезбе Тудее Иран”), членами которой 

являлись многие иранские армяне, а некоторые из них даже принимали активное 

участие в ее основании. 
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Третья глава: “Культурная жизнь Иранской армянской общины 1921-

1945гг.”, имеет три параграфа. В данной главе мы обстоятельно представили 

образовательную жизнь иранской армянской общины, статистические сведения об 

армянских школах, поставленные перед ними задачи и освещение фактов закрытия, 

затем вновь открытия армянских школ по приказу иранского правительства. 

Проанализировали предпосылки формирования и развития иранской армянской 

литературы, произведения иранских армянских писателей, которые в 1921-1945 гг. 

занимались активной литературной деятельностью в общине; уделили особое 

внимание изучению иранской армянской прессы, подчеркивая особую роль 

последней в осуществлении информационных функций. Мы также рассмотрели 

иранское армянское искусство, представляя выдающихся деятелей в области 

музыки, театра, кино и живописи, а также их ценные произведения искусства, 

имеющие мировую известность.  

В заключении обобщены основные итоги диссертации и выводы.  
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HAKOBYAN ASTGHIK H.  

 

THE IRANIAN-ARMENIAN COMMUNITY IN 1921-1945 

 

Dissertation for the degree of the Doctor of History on the specialization of 

"History of Armenia˝ 07.00.01 

 

The defense of the dissertation will be held on April 19, 2019, 1400 at the session of the 

Specialized Council 004 on Armenian History of SQC RA by the Institute of History of the 

National Academy of Sciences of RA (0019, Yerevan, Marshal Baghramyan Avenue 24/4).  

 

 

SUMMARY 

 

The dissertation is dedicated to the study of the history of the Iranian-Armenian community 

from 1921 to 1945 that has not been completely examined in the Armenian historiography. The 

dissertation consists of an introduction, three chapters, conclusion and a list of the 

literature and the sources used.  

The introduction presents the timeliness of the theme, the purpose and the objectives of the 

dissertation, the scientific originality of the study, the time framework of the research, the 

examination of the existing literature and the sources referring to the issue. 

The first chapter of the dissertation titled "The Structure and the Socio- 

Economic Situation of the Iranian-Armenian Community from 1921 to 1945" 

consists of two sub-chapters. In the first chapter the demographic movements of the 

Iranian-Armenian community in the settled framework of the time and the distribution of 

the Armenians in different settlements of Iran are examined. The socio-economic 

situation of the Iranian-Armenians is comprehensively presented, a clear description of 

their employment in the cities and villages of Iran is presented.  

The second chapter of the dissertation entitled "The Dioceses of the Iranian-

Armenian Community, the Legal Status and the Public- Political Life of the 

Community from 1921 to 1945" is divided into three sub-chapters. In the second chapter the activity 

of the three dioceses of the Iranian-Armenian community is elucidated and the issue of the legal status 

of the community is analyzed thoroughly. The role of the Iranian-Armenian non-governmental 

organizations in the life of the community and the effective process of the established 

relationships with Soviet Armenia are depicted.   

We have objectively and comprehensively studied the history of the Armenian 

political parties - the Armenian Revolutionary Federation, Social Democrat Hunchakian 

Party and Armenian Democratic Liberal party - acting in Iran from 1921 to 1945 and 

analyzed their activities separately. We have reflected upon the Hezbe Tudeh Iran (Masses Party of 

Iran) since many Armenians became members of the party and some had active 

participation in its foundation. 
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The third chapter titled "The Cultural Life of the Iranian-Armenian 

Community from 1921 to 1945" has three sub-chapters. In the third chapter we 

comprehensively presented the educational life of the Iranian-Armenian community with 

abundant statistical data on Armenian schools, the problems they encountered with, the 

closure of the Armenian schools by the order of the Iranian government, and then the 

processes of their reopening. We have studied the preconditions for the formation and 

development of the Iranian-Armenian literature, the works of the Iranian-Armenian 

writers who demonstrated vigorous activities from 1921 to 1945 and we paid meticulous 

attention to the study of the Iranian-Armenian press considering its informative function 

very significant. We have reflected upon the Iranian-Armenian art by presenting the 

famous representatives of music, theatre, film art and painting and their valuable works 

that gained a worldwide fame. 

The main results and conclusions of the dissertation are summarized in the conclusion. 


